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新住民與原住民學生學業成就比較之研究 

摘要 

本研究旨在比較了解新住民與原住民學生學業成就表現的情況與差異，藉

實證研究找出最弱勢族群作為教育相關單位實行補救計畫，幫助弱勢學生縮小

學習差距的有力佐證，為本研究最主要之貢獻；並從文獻探討分析取出可能影

響學業成就的因素，據以了解學業成就與個人基本特性、家庭背景、家庭物質

環境間之相關情形﹐期發現影響學業成就差異的相關因素。 

為達成上述之目的，本研究以新北市新莊區一國小全校新住民與原住民學

生共計 382 人為研究對象，以文獻探討為基礎，進行學生基本個人家庭背景環

境調查，藉以取得各種可能影響學業成績之變數資料，再以其 100 學年度第一

學期國語、英語、數學與學期平均成績作為學業成就。最後以迴歸統計方式，

探討新住民學生與原住民學生在學業成就上的差異情形，並分析各變項與學業

成就的關係。 

本研究發現: 

一、原住民學生不論是在國語、英語、數學或學期平均成績表現上皆顯著地落

後新住民學生。 

二、個人基本特性變項中的性別對學業成就有顯著影響，女生在國語、英語與

學期平均成績表現上皆優於男生。 

三、家庭背景變項中的父親職業、母親是否工作、學生會的語言、家中輔導課

業人數、家庭完整性與是否為清寒家庭對學業成就有顯著影響。 

四、家庭物理環境變項中的補習、參加課後輔導、擁有個人書桌與課外讀物數

量對學業成就有顯著影響。 

最後，根據研究發現提出建議： 

一、對教育當局的建議：（一）加強家庭教育參與功能；（二）持續推廣多元文

化教育；（三）提供弱勢家庭協助，加強對弱勢學生的照顧。 
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二、對學校行政及教師的建議：（一）強化補救教學系統，推動縮短弱勢學生學

習落差之輔導及追蹤計畫；（二）對教育弱勢學生積極的關懷與付出。 

三、對家長的建議：提供良好的學習環境，積極參與孩童學習活動。 

關鍵字: 新住民學生、原住民學生、學業成就 
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The Comparative Study in the Academic Performance Between 

New Resident Students and Aboriginal Students 

Abstract 

The purpose of this research is to compare and understand the 

differences between new and native resident students’ academic 

achievement performance. The main contribution of this research uses 

evidence to identify the most disadvantaged groups for education-related 

departments, implement an improvement plan, and help disadvantaged 

students reduce study disparity.  Literary analysis was used to 

determine the possibility factor that affects academic achievements, 

understanding the relationship between academic achievements and basic 

personal characteristics, family background, physical family status, 

and discovering what correlation factor influences academic achievement 

differences. 

The student sample was a total of 382 native and new resident 

students from one elementary school in the Xinzhuang district of New 

Taipei city, Taiwan. 

Literary discussion was taken as the foundation, and each 

student’s basic family background was investigated to obtain the 

variable of possibilities that influence academic achievement.  

Academic achievement was calculated from the first semesters’ grades 

in Chinese, English, Mathematics, and the semester average. Using the 

Regression Analysis, new and native students’ academic achievement 

show differences when analyzing each variable with the academic 

achievement relationships. 
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Research Conclusions: 

1.Native students fall behind new resident students in Chinese, English, 

Mathematics, and semester average.  

2.In the basic personal characteristic variable, gender has significant 

influence on academic achievements, showing girls surpassing boys 

performance in Chinese, English, and the semester average. 

3.The family background variable like father’s occupation, mother’s 

work status, languages that the student can speak, number of homework 

councils, family integrity, and family financial status have a 

remarkable effect on academic achievement. 

4.The physical family environment variable like enrolls in supplementary 

lessons, go to after school class, has an individual desk, and 

extracurricular reading material quantity, show exceptional 

prevalence to academic achievement. 

Suggestions base on this research: 

1.To education authorities: (1)enhance home education participation 

function; (2)promote the multicultural education continually; 

(3)provide assistance to disadvantaged families and students. 

2.To school administrators and teachers: (1)strengthen recovery 

teaching system, promote guidance to reduce gap, and follow up plan 

for most disadvantaged students; (2)proactively pay extra care to 

those education disadvantaged students. 

3.To guardians: provide a good learning environment, and positively 

participate in the child’s learning activity. 

Key words: the academic performance, new resident students, aboriginal 

students 
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